



CURRICULUM VITAE

Univ.-Prof. Dr. rer. soc. Dr. h.c. Joachim Möller

Updated: December 2019

Personal details

Born on 30 January 1953 in Reinstorf near Lüneburg, Germany

Married to Sigrid v. Borstel

Three children: Johanna (1982), Max (1986), Sophie (1988)

Employment

Oct. 2007 – Sept. 2018	Director of the Institute for Employment Research of the Federal Employment Agency (Institut für Arbeitsmarkt- und Berufsforschung (IAB) der Bundesagentur für Arbeit), Nuremberg/Germany
April 1996	Appointment as full professor of economics at the University of Regensburg/Germany
1994 – 1995	Deputy Professor of Economics, specialising in macroeconomic theory, at the Ernst-Moritz-Arndt University in Greifswald/Germany (offer of a full professorship in economics in 1994)
Sept. 1991	Appointment as Associate Professor of Economics at the University of Regensburg/Germany
1991	Research visit to the University of Bergen/Norway
1988 – 1991	Various teaching posts at the University of St. Gallen/Switzerland
1984 – 1990	Assistant Professor to Professor Dr Harald Gerfin of the University of Konstanz/Germany and as of 1988 to Professor Dr. Wolfgang Franz
1981 – 1984	Research Assistant in a German Research Foundation project on the Econometrics of Quantity Rationing Models (New Macroeconomics)

Awards and Distinctions

June 2008	Conferment of an Honorary Doctorate (Dr. rer. pol. h.c.) by the Faculty of Economic, Behavioural and Legal Sciences of the Leuphana University, Lüneburg
1979	Research prize of the German Federal Employment Services

Positions

2012 – 2015	Member of the Curatorium of the Institute for Labour Law and Industrial Relations in the European Community
2011 – 2019	Member of the Advisory Board Arbeitsmarktmonitor of the Federal Employment Agency
Since 2011	Member of the Scientific Advisory Board of the Hans Böckler Foundation
Since 2007	Member of the Scientific Advisory Board of the Leibnitz Institute for East and Southeast European Studies (IOS)
2007 – 2011	Member of the Council for Social and Economic Data, Berlin/Germany
Since 2007	Executive editor of the IAB <i>Journal for Labour Market Research</i> (ZAF)
2006 – 2017	Member of the Editorial Board of the journal <i>Economic Systems</i>
2005 – 2007	Director of the Institute for Eastern European Studies, Munich/Germany
2005 – 2019	Coordinator of the programme Joint European Master in Comparative Local Development at the University of Regensburg/Germany (together with the University of Trento/Italy, the Corvinus University of Budapest/Hungary and the Ljubljana University/Slovenia), funded by the EU Erasmus Mundus Programme
2004 – 2006	Dean of the Faculty of Business and Economics and member of the Senate of the University of Regensburg/Germany
2004 – 2008	Elected head of the Research Committee for Regional Science of the Social Policy Association (Verein für Socialpolitik)
2004 – 2016	Associate editor of the journal <i>Empirical Economics</i>
2002 – 2005	Chairman of the Advisory Board of the Europaeum – Centre for East-West Studies at the University of Regensburg/Germany
2001 – 2006	Research Fellow of the Hamburg Institute of International Economics, Germany
2000 – 2007	Member of the Scientific Advisory Board of the Institute for Employment Research, Nuremberg/Germany
2000 – 2003	Elected member of the Executive Committee of the European Association of Labour Economists

Procurement of Research and Project Funding (selection)

2006	Grant-holder for a project of the European Union Tempus-programme on curricular development in Eurasian countries in collaboration with the Institute for Eastern European Studies in Munich / Germany (volume approx. € 500,000)
Since 2004	Participation in the German Research Foundation priority programme with a comparative microdata study on the flexibility of wage structures, inequality and employment in the USA and Germany
1999 – 2003	Two research projects with the German Research Foundation on regional adjustment processes in collaboration with the IAB (volume approx. € 250,000)

Education

1990	Faculty of Economics and Statistics at the University of Konstanz/Germany Habilitation treatise: The Hysteresis Phenomenon in Labour Market and Inflation Models Teaching qualification for higher education in economics awarded by the University of Konstanz/Germany
1981	Doctorate in social sciences at the University of Konstanz/Germany Thesis: Structural Changes in Labour Market Relations; supervisor: Professor Dr Harald Gerfin; grade: summa cum laude
1979 – 1981	Postgraduate studies at the University of Konstanz/Germany
1978	Diploma examination; overall grade: very good
1976 – 1978	Studies in economics at the University of Konstanz/Germany
1975 – 1976	Studies in political sciences at the University of Strasbourg/France
1972 – 1974	Studies in philosophy and economics at the University of Tübingen/Germany
1971 – 1972	Programme of general studies at the Leibniz College of the University of Tübingen/Germany
May 1971	Abitur (university entrance qualification)
1963 – 1971	Johanneum Academic Secondary School, Lüneburg/Germany
1959 – 1963	Primary school

Publications (in reverse chronological order)

Publications in journals and anthologies with review procedures

- Eppelsheimer, J., Möller, 2018, Human capital spillovers and the churning phenomenon: Analysing wage effects from gross in- and outflows of high-skilled workers, in: *Regional Science and Urban Economics*, Vol. 78, September 2019.
- Möller, J., Müller, D., 2018, Giving the International Scientific Community Access to German Labor Market Data - A Success Story, in: N. Crato & P. Paruolo (eds.), *Data-Driven Policy Impact Evaluation. How Microdata is Transforming Policy Design*, Cham: Springer, 101-117.
- Möller, J., Zierer, M., 2018, Autobahns and Jobs, A Regional Study Using Historical Instrumental Variables, in: *Journal of Urban Economics*, Vol. 103, No. January, 18-33.
- Blien, U., Möller, J., Phan thi Hong, V., Brunow, S., 2016, Long-Lasting Labour Market Consequences of German Unification, in: *Jahrbücher für Nationalökonomie und Statistik*, Vol. 236, No. 2, 181-216.
- Dietrich, H., Möller, J., 2016, Youth Unemployment in Europe - Business Cycle and Institutional Effects, in: *International Economics and Economic Policy*, Vol. 13, No. 1, 5-25.
- Möller, J., 2016, The Future of the German Model after the Labour Market Reforms, in: Dallago, B., Guri, G., McGowan, J. (eds.), *A Global Perspective on the European Economic Crisis*, (Routledge Studies in the European Economy), London: Routledge, 162-178.
- Hutter, C., Möller, J., Penninger, M., 2015, Reducing the Need for Heuristic Rules - An Iterative Algorithm for Imputing the Education Variable in SIAB, in: *Schmollers Jahrbuch*, Jg. 135, H. 3, 355-388.
- Möller, J., 2015, Did the German Model Survive the Labor Market Reforms?, in: *Journal for Labour Market Research*, Vol. 48, No. 2, 151-168.
- Möller, J., Umkehrer, M., 2015, Are there Long-Term Earnings Scars from Youth Unemployment in Germany?, in: *Jahrbücher für Nationalökonomie und Statistik*, Vol. 235, No. 4/5, S. 474-498.
- Möller, J., 2014, Hartz IV and the Consequences. Did the Labour Market Reforms Destroy the German Model?, in: Collignon, S., Esposito, P. (eds.) *Competitiveness in the European Economy*, (Routledge Studies in the European Economy), London: Routledge, 129-142.
- Möller, J., 2014, In the Aftermath of the German Labor Market Reforms, Is there a Qualitative/Quantitative Trade-Off?, in: *European Journal of Economics and Economic Policies*, Vol. 11, No. 2, 205-220.
- Möller, J. 2014, Prosperity, Sustainable Employment and Social Justice. Challenges for the German Labor Market in the 21st Century, in: *International Journal for Educational and Vocational Guidance*, Vol. 14, No. 1, 35-46.
- Tubadji, A., Möller, J., Nijkamp, P., 2014, Introduction to Cultural Research Approaches, Applications to Culture and Labour Analysis, in: *International Journal of Manpower*, Vol. 35, No. 1/2, 2-10.
- Hirsch, B., König, M., Möller, J., 2013, Is there a Gap in the Gap? Regional Differences in the Gender Pay Gap, in: *Scottish Journal of Political Economy*, Vol. 60, No. 4, 412-439.
- Pflüger, M. P., Blien, U., Möller, J., Moritz, M., 2013, Labor Market Effects of Trade and FDI. Recent Advances and Research Gaps, in: *Jahrbücher für Nationalökonomie und Statistik*, Vol. 233, Iss. 1, 86-116.
- Schmillen, A., Möller, J., 2012, Distribution and Determinants of Lifetime Unemployment, in: *Labour Economics*, Vol. 19, No. 1, 33-47.
- Litzel, N., Möller, J., 2011, Industrial Clusters and Economic Integration - Theoretic Concepts and an Application to the European Metropolitan Region Nuremberg, in: M. N. Jovanovic (eds.), *International Handbook on the Economics of Integration. Vol. 2: Competition, Spatial Location of Economic Activity and Financial Issues*, Cheltenham, Elgar, 262-295.
- Möller, J., König, M., 2011, Wage Inequality, Labor Participation and Employment, in: *Zeitschrift für ArbeitsmarktForschung (Journal for Labour Market Research)*, Jg. 44, 1/2, 53-64.

- Lehmer, F., Möller, J., 2010, Interrelations Between the Urban Wage Premium and Firm-Size Wage Differentials. A Micro Data Cohort Analysis for Germany, in: *The Annals of Regional Science*, Vol. 45, No. 1, 31-53.
- Möller, J., 2010, Germany's Job Miracle in the World Recession – Shock-Absorbing Institutions in the Manufacturing Sector, in: K. F. Zimmermann & C. Wey (eds.), *The Economy, Crises, and the Labor Market. Can Institutions Serve as a Protective Shield for Employment?*, (Applied Economics Quarterly Supplement, 61), Duncker und Humblot, 9-27.
- Möller, J., 2010, The German Labor Market Response in the World Recession. De-Mystifying a Miracle, in: *Zeitschrift für ArbeitsmarktForschung (Journal for Labour Market Research)*, Jg. 42, 4, 325-336.
- König, M., Möller, J., 2009, Impacts of Minimum Wages: A Microdata Analysis for the German Construction Sector, in: U. Blien, E. Jahn & G. Stephan (Hrsg.), *Unemployment and Labour Market Policies - Novel Approaches*, (International Journal of Manpower. Special Issue), Bingley: Emerald, 716-741.
- Möller, J., Tubadji, A., 2009, The Creative Class, Bohemians and Local Labor Market Performance, in: *Jahrbücher für Nationalökonomie und Statistik*, 229 (2+3), 270-291.
- Möller, J., 2009, Wage Dispersion in Germany and the US. Is there Compression from below?, in: *Innovation, Employment and Growth Policy Issues in the EU and the US*, Berlin: Springer, 41-59.
- Shilov, A., Möller, J., 2009, The wage curve in Russia 1995-2005, in: *Economics Letters*, Elsevier, vol. 102(2), 90-92.
- Lehmer, F., Möller, J., 2008, Group-Specific Effects of Interregional Mobility on Earnings – A Microdata Analysis for Germany, in: *Regional Studies*, Vol. 42, No. 5, 657-674.
- Möller, J., 2008, Wage Dispersion in Germany and the US: Is there Compression from below?, in: *International Economics and Economic Policy*, Springer, vol. 5(4), 345-361.
- Möller, J., König, M., 2008, Mindestlohneffekte des Entsendegesetzes? Eine Mikrodatenanalyse für die deutsche Bauwirtschaft, in: *Zeitschrift für ArbeitsmarktForschung (Journal for Labour Market Research)*, Jg. 41, 2/3, 327-346.
- Möller, J., 2008, Regional Variations in the Price of Building Land – A Spatial Econometrics Approach for West Germany, *The Annals of Regional Science*, online first.
- Shilov, A., Möller, J., 2008, Krivaja Zarabotnih Plat. Teorija i Empirika, in: *Quantile*, No. 4, 93-100.
- Glyn, A., Möller, J., Salverda, W., Schmitt, J., Sollogoub, M., 2007, Employment Differences in Distribution: Wages, Productivity and Demand, in: Gregory, M., Salverda, W., Schettkat, R. (eds.), *Services and Employment: Explaining the U.S.-European Gap*, Princeton University Press, 141-175.
- Möller, J., Aldashev, A., 2007, Wage Inequality, Reservation Wages and Labor Market Participation – Testing the Implications of a Search-Theoretical Model with Regional Data, in: *International Regional Science Review*, 30 (2), 120-151.
- Möller, J., Soltwedel, R., 2007, Recent Developments of Regional Labor Market Analysis Using Spatial Econometrics: Introduction, in: *International Regional Science Review*, 30 (2), 95-99.
- Lehmer, F., Möller, J., 2006, Gender-Specific Migration Wage Differentials – A Microdata Analysis for Germany, in: *Jahrbuch für Wirtschaftswissenschaften (Review of Economics)*, 57(2), 162-189.
- Fitzenberger, B., Möller, J., 2005, Arbeitsmarkt und Statistik: Chancen und Herausforderungen für die empirische Arbeitsmarktforschung, in: *Allgemeines Statistisches Archiv (Journal of the German Statistical Society)*, 89(2), 109-120.
- Möller, J., 2005, Industrierenten und Lohnsetzungsverhalten – Gibt es Indizien für die Insider-Outsider Hypothese? in: *Zeitschrift für ArbeitsmarktForschung (Journal for Labour Market Research)*, 2/3, 165-179.
- Möller, J., Haas, A., 2003, Die Entwicklung der räumlichen Lohnstruktur: Empirische Befunde, in: *Jahrbuch für Regionalwissenschaft (Review of Regional Research)*, 23 (1), 55-89.
- Möller, J., Haas, A., 2003, The Agglomeration Wage Differential Reconsidered: An Investigation Using German Micro Data 1984-1997, in: Bröcker, J., Dohse, D., Soltwedel, R. (eds.), *Innovation Clusters and Interregional Competition*, Berlin, Heidelberg, New York: Springer.

- Haas, A., Möller, J., 2001, Qualifizierungstrends und regionale Disparitäten – Eine Untersuchung auf Grundlage der IAB-Regionalstichprobe aus der Beschäftigtenstatistik, in: Mitteilungen aus der Arbeitsmarkt- und Berufsforschung (MittAB), 34 (2), 139-151.
- Heijke, H., Möller, J., 2001, Editorial Introduction, in: International Journal of Manpower, 22 (1/2), 8-12.
- Möller, J., 2001, Income and Price Elasticities in Different Sectors of the Economy – An Analysis of Structural Change for Germany, the UK and the USA, in: Raa, T. t., Schettkat, R. (eds.), The Growth of Service Industries: The Paradox of Exploding Costs and Persistent Demand, Aldershot: Edward Elgar, 167-208.
- Beißinger, T., Möller, J., 2000, Unemployment: Theoretical Explanations, in: Wagner, H. (eds.), Globalization and Unemployment, Berlin, Heidelberg, New York: Springer, 89-133.
- Möller, J., Tassinopoulos, A., 2000, Zunehmende Spezialisierung oder Strukturkonvergenz? Eine Analyse der sektoralen Beschäftigungsentwicklung auf regionaler Ebene, Jahrbuch für Regionalwissenschaft (Review of Regional Research), 20 (1), 1-38.
- Möller, J., 2000, Spezialisierung und räumliche Konzentration der Wirtschaft in einem Europa der Regionen, in: Raumforschung und Raumordnung, 58 (5), 363-372.
- Möller, J., 2000, Technological Change, Unemployment and Recent Trends in Human Capital Formation – Impact on the German Wage Structure, in: Landesmann, M., Pichelmann, K., (eds.), Unemployment in Europe, (Confederation of European Economic Associations, Conference Volumes), Houndsmill, Basingstoke: Macmillan Press, 121-147.
- Möller, J., 1999, Die Entwicklung der qualifikatorischen Lohn- und Beschäftigungsstruktur in Deutschland – Eine empirische Bestandsaufnahme, in: Jahrbücher für Nationalökonomie und Statistik, 219 (1+2), 8-31.
- Möller, J., 1996, Die Lohnkurve im Rahmen eines allgemeinen regionalen Anpassungsmodells, in: Mitteilungen aus der Arbeitsmarkt- und Berufsforschung (MittAB), 2, 479-483.
- Möller, J., Bellmann, L., 1996, Qualifikations- und industriespezifische Lohnunterschiede in der Bundesrepublik Deutschland – Eine Untersuchung für das Verarbeitende Gewerbe auf Basis der IAB-Beschäftigtenstichprobe, in: ifo-Studien, 42(2), 235-272.
- Bellmann, L., Möller, J., 1995, Institutional Influences on Interindustry Wage Differentials, in: Buttler F., Franz, W., Schettkat, R., Soskice, D. (eds.), Institutional Frameworks and Labor Market Performance – Comparative Views on the U.S. and German Economies, London, New York: Routledge, 132-167.
- Möller, J., Ostendorp, W., 1991, The EM-Algorithm as a Tool for Structure Analysis of Stands of the Common Reed (*Phragmites australis* (Cav.) Trin. ex Steud.), in: Ecological Modelling, 53, 27-38.
- Möller, J., Völker, R., 1991, Lohnbildung und Hysteresis. Empirische Überprüfung eines Insider-Outsider-Modells für die Bundesrepublik Deutschland, in: Zeitschrift für Wirtschafts- und Sozialwissenschaften (Journal of Applied Social Science Studies), 111, 401-424.
- König, P., Möller, J., 1990, Abweichungen von der Ungedeckten Zinsparität – Ein Kalman-Filter Ansatz für den DM/Dollar- und SFr/Dollar-Wechselkurs, in: Kredit und Kapital, 23 (1), 86-107.
- Möller, J., 1990, Unemployment and Deterioration of Human Capital, in: Empirical Economics, 15, 199-215.
- König, P., Möller, J., 1989, Exchange Rates, Forward Rates and Interest Differentials, in: Monetary Affairs, 5 (2/3), 1989, 5-29.
- Möller, J., Wais, B., 1987, Kalman-Verfahren in der Ökonometrie – Schätzung einer Geldangebotsgleichung mit zeitvariablen Koeffizienten unter Verwendung optimaler Filtereingangsinformation, in: Allgemeines Statistisches Archiv, 71 (3), 267-283.
- Möller, J., Horn, G.A., 1985, Keynesianische oder Klassische Arbeitslosigkeit in der Bundesrepublik Deutschland? – Empirische Untersuchung eines Mengenrationierungsmodells mittels Kalman-Verfahren für den Zeitraum 1970-1982, in: ifo-Studien, 3, 203-238.
- Lehner, H., Möller, J., 1981, Eine Stabilitätsuntersuchung kurzfristiger Beschäftigungsfunktionen, in: Mitteilungen aus der Arbeitsmarkt- und Berufsforschung (MittAB), 1, 39-50.

Monographies und editorial work

- Möller, J. 2014, Culture and Labour. Special Issue, in: Tubadji, A., Nijkamp, P. (eds.), *International Journal of Manpower*, Vol. 35, No. 1/2, 215 S.
- Brücker, H., Klinger, S., Möller, J., Walwei, U., (Hrsg.), 2012, *Handbuch Arbeitsmarkt 2013. Analysen, Daten, Fakten*. (IAB-Bibliothek, 334), Bielefeld: Bertelsmann, 307 p.
- Möller, J., Ch. Hutter, 2011: The Effects of Age, Skill and Sector Composition on the Wage Inequality in Germany., in: B. Genser, H. J. Ramser & M. Stadler (Hrsg.), *Umverteilung und soziale Gerechtigkeit*, (Wirtschaftswissenschaftliches Seminar Ottobeuren, 40), Tübingen: Mohr Siebeck, 9-32.
- Crouch, C., Möller, J., Offe, C., Promberger, M., Roemer, J. E. (Hrsg.), 2010, Special Issue: Labour, Markets and Inequality, in: *Zeitschrift für Arbeitsmarktforschung*, Jg. 43, H. 1, 1-90.
- Möller, J., Hohmann, E., Huschka, D. (Hrsg.), 2010, *Der weiße Fleck - zur Konzeption und Machbarkeit regionaler Preisindizes*, (IAB-Bibliothek, 324), Bielefeld: Bertelsmann, 464 S.
- Möller, J., Walwei, U. (Hrsg.), 2009, *Handbuch Arbeitsmarkt 2009. Analysen, Daten, Fakten*. (IAB-Bibliothek, 314), Bielefeld: Bertelsmann, 515 p.
- Blien, U., Möller, J. (Hrsg.), 2002, *Europäische Arbeitsmärkte und Arbeitsmarkttheorie* (mit Beiträgen u.a. von A. Krueger, G. Bertola, E. Fehr, S. Gächter, A. Falk und W. Vogt), in: *Beiträge zur Arbeitsmarkt- und Berufsforschung* (BeitrAB 254), Nürnberg.
- Möller, J., Nekula, M. (Hrsg.), 2002, *Wirtschaft und Kommunikation – Beiträge zu den deutsch-tschechischen Wirtschaftsbeziehungen*, München: Iudicium.
- Möller, J., Oberhofer, W. (Hrsg.), 1997, *Universität und Region, Studium-Struktur-Standort*, Schriftenreihe der Universität Regensburg, Universitätsverlag Regensburg, Band 25.
- Möller, J., 1994, *Chancen und Risiken der Grenzöffnung – Die ökonomische Perspektive der Oberpfalz im Verhältnis zur Tschechischen Republik*, Weiden: Eurotrans-Verlag.
- Möller, J., 1982, *Strukturelle Änderungen von Arbeitsmarktrelationen – Theoretische und empirische Aspekte*, Frankfurt/Main: Haag und Herchen.
- Möller, J., 1979, *Ungleichgewicht und Anpassung in den besonderen Strukturen des Arbeitsmarktes*, in: *Beiträge zur Arbeitsmarkt- und Berufsforschung* (BeitrAB 40), Nürnberg.

Other publications

- Möller, J., 2017, Youth unemployment in Europe from a regional perspective, in: *CESifo Forum*, Vol. 18, No. 2, 11-18.
- Möller, J., 2016, *Industrie 4.0 - Risiko oder Chance?*, in: *Die berufsbildende Schule*, Jg. 68, H. 9, 287-289.
- Möller, J., 2016, *Neue digitale Technologien: Wie wir künftig arbeiten werden. Anmerkungen zu C. B. Frey*, in: *Vodafone Stiftung Deutschland* (Hrsg.), *Algorithmen und Aristoteles. Auf der Suche nach der richtigen Bildung für das digitale Zeitalter*, Berlin: Tempus Corporate, 26-35.
- Janser, M., Lehmer, F., Möller, J., 2015, *Beschäftigungswirkungen der Energiewende - ein Überblick*, in: *Lemb, W. (Hrsg.), Welche Industrie wollen wir? Nachhaltig produzieren - zukunftsorientiert wachsen*, Frankfurt am Main: Campus Verlag, 193-214.
- Möller, J., Brenke, K., Wagner, G., Schulten, T., Horn, G., Lesch, H., Mayer, A., Schmid, L., Arni, P., Eichhorst, W., Spermann, A., Zimmermann, K., 2014, *Das Mindestlohngesetz - Hoffnungen und Befürchtungen. Zeitgespräch*, in: *Wirtschaftsdienst*, Jg. 94, H. 6, 387-406.
- Möller, J., Heinig, H., Wagner, G., Landsberg, G., Keck, T., Giesen, R., Willemsen, H., Schnitzler, M., Hagenmiller, F., Dorn, B., 2014, *Zur Entwicklung der Erwerbsbeteiligung in und nach der Finanzkrise*, in: *Das Sozialrecht in der Finanzkrise. Bundestagung des Deutschen Sozialrechtsverbandes e.V. 10./11. Oktober 2013 in Dortmund*, (Schriftenreihe des Deutschen Sozialrechtsverbandes, 64), Berlin: Schmidt, 57-70.
- Möller, J. 2014, *Werden die Auswirkungen des Mindestlohns überschätzt?*, in: *Wirtschaftsdienst*, Jg. 94, H. 6, 387-392.

- Dietz, M., Möller, J., Walwei, U., Weber, E., 2013, Ausbau auf solidem Fundament: Was am Arbeitsmarkt angepackt werden muss, in: IAB-Forum, Spezial, 22 p.
- Möller, J., Spies, C., 2013, Arbeitsmarktpolitik, in: Konrad-Adenauer-Stiftung (Hrsg.), Lexikon Soziale Marktwirtschaft, Sankt Augustin, without pagination.
- Möller, J., Walwei, U., 2013, Editorial: Nach der Reform ist vor der Reform, in: IAB-Forum, No. 2, 1.
- Möller, J., Walwei, U., 2013, Editorial: Wider die Betriebs-Blindheit!, in: IAB-Forum, No. 1, 1.
- Möller, J., Walwei, U., 2013, Konsequenzen des demografischen Wandels für die Arbeitswelt: Ende der Arbeitslosigkeit nicht in Sicht?, in: H. Hinte & K. F. Zimmermann (Hrsg.), Zeitenwende auf dem Arbeitsmarkt. Wie der demografische Wandel die Erwerbsgesellschaft verändert, (Schriftenreihe der Bundeszentrale für politische Bildung, 1292), Bonn, 114-141.
- Möller, J., 2013, Regionale Unterschiede in der durchschnittlichen Wohnfläche pro Kopf, in: Lehrstuhl für Bauprozessmanagement und Immobilienentwicklung, Technische Universität München (eds.), Bauprozessmanagement und Immobilienentwicklung. Kolloquium Investor Hochschule Bauwirtschaft. 145 Jahre LBI; 60 Jahre Prof. Dr. Ing. Josef Zimmermann, (Schriftenreihe des Lehrstuhls für Bauprozessmanagement und Immobilienentwicklung, Technische Universität München, 33), München, C7/1-C7/12.
- Wanka, J., Köls, H.-P., Plünnecke, A., Möller, J., Richter, W. F., Schneider, K., Wößmann, L., Wolf, S., 2013, „Akademisierungswahn“: Studieren zu viele? Zur Diskussion gestellt, in: ifo-Schnelldienst, Vol. 66, Iss. 23, 3-24.
- Becker-Stoll, F., Klös, H.-P., Kruse, A., Möller, J., Rump, J., Schneider, H., Schneider, N., Thüsing, G., 2012, Zeit für Familie. Familienzeitpolitik als Chance einer nachhaltigen Familienpolitik. Stellungnahme der Bundesregierung zum Bericht der Sachverständigenkommission. Bericht der Sachverständigenkommission, (Familienbericht, 08), Berlin, 204 p.
- Brunow, S., Möller, J., Stegmaier, J., 2012, Dynamiken des Fachkräftebedarfs: Die Kräfte des Marktes wirken Engpässen langfristig entgegen, in: IAB-Forum, No. 2, 4-9.
- Möller, J., 2012, From a Bulwark of Eurosclerosis to a Flexibility Champion? Why did the German Economy and the Labor Market do so well during and after the Great Recession?, in: CESifo DICE Report. Journal for Institutional Comparisons, Vol. 10, No. 2, 14-19.
- Möller, J., 2011, Qualifikationsbedingte Lohnunterschiede: Wer kriegt wie viel Butter aufs Brot?, in: IAB-Forum, No. 1, 4-13.
- Bender, S., Möller, J., 2010, Data from the Federal Employment Agency, in: German Data Forum, Rat für Sozial- und Wirtschaftsdaten (Hrsg.), Building on Progress. Expanding the Research Infrastructure for the Social, Economic, and Behavioral Sciences. Vol. 2, Opladen: Budrich UniPress, 943-958.
- Eigenhüller, L., Fuchs, S., Litzel, N., Möller, J., 2010, Cluster Identification, Firm Culture and Cooperation Activities in a European Metropolitan Region - The Case of Nuremberg, in: B. Dallago & C. Guglielmetti (Hrsg.), Local Economies and Global Competitiveness, Palgrave Macmillan, 154-174.
- Möller, J., 2010, Das deutsche Arbeitsmarktwunder - Versuch einer Erklärung, in: B. Nietert (Hrsg.), Die Eskalation der Finanz- zur Wirtschaftskrise, (Taschenbücher für Geld, Bank, Börse), Frankfurt am Main: Fritz Knapp Verlag, 105-123.
- Möller, J., 2010, Die deutschen Arbeitsmarktreformen: Nicht perfekt, aber unter dem Strich positiv, in: WSI-Mitteilungen, Jg. 63, H. 6, S. 324-327.
- Möller, J., Paulus, W., 2010, Perspektiven einer modernen Berufsforschung, in: Euler, D., Walwei, U., Weiß, R. (Hrsg.), Berufsforschung für eine moderne Berufsbildung. Stand und Perspektiven, Zeitschrift für Berufs- und Wirtschaftspädagogik. Beihefte, 24, Stuttgart: Steiner, 11-35.
- Möller, J., Walwei, U., 2009, Krisenanalyse und Empfehlungen: Das deutsche Arbeitsmarktwunder auf dem Prüfstand, in: IAB-Forum, Spezial, 4-11.
- Bender, S., Möller, J., Wolff, J., 2008, Das alte Institut und das Datenmeer. Grundsätze der Datengenerierung im IAB, in: Rolf, G., Zwick, M., Wagner, G. G. (Hrsg.), Fortschritte der informationellen Infrastruktur in Deutschland. Festschrift für Johann Hahlen zum 65. Geburtstag und Hans-Jürgen Krupp zum 75. Geburtstag, Baden-Baden, Nomos Verlagsgesellschaft, 184-193.

- Lee, G., Möller, J., 2008, Stadtökonomie, in: J. Bröcker & M. Fritsch (Hrsg.), Regional- und Stadtökonomie.
- Litzel, N., Möller, J., 2008, Measuring Specialisation and Concentration in Regional Clusters – An Empirical Analysis for Eastern Bavaria, in: U. Blien & G. Maier (Hrsg.), The Economics of Regional Clusters. Networks, Technology and Policy, (New Horizons in Regional Science), Cheltenham u.a.: Elgar, 119-144.
- Möller, J., 2008, Beat statt Bauernball. Mein erstes Geld (15), in: Der Tagesspiegel vom 13.05.2008.
- Möller, J., 2008, Dem Fachkräftemangel mit mehr Anstrengungen in Bildung begegnen, Interview with Prof. Dr. Joachim Möller, in: Berufsbildung in Wissenschaft und Praxis, Jg. 37, H. 3, 5-8.
- Möller, J., 2008, Methoden der empirischen Regionalanalyse, in: J. Bröcker & M. Fritsch (Hrsg.), Regional- und Stadtökonomie.
- Möller, J., König, M., 2008, Ein Plädoyer für Mindestlöhne mit Augenmaß, in: ifo-Schnelldienst, Jg. 61, H. 6, 13-16.
- Möller, J., Walwei U., 2008, Hartz IV am Scheideweg, in: Financial Times Deutschland vom 17.06.2008.
- König, M., Möller, J., 2007, Mindestlohneffekte des Entsendegesetzes? Eine Mikrodatenanalyse für die deutsche Bauwirtschaft, Discussion Papers (ohne IAB-Discussion Paper), 34 p.
- König, M., Möller, J., 2007, Mindestlohneffekte des Entsendegesetzes? Eine Mikrodatenanalyse für die deutsche Bauwirtschaft, IAB-Discussion Paper, 30/2007, 43 p.
- Lee, G., Möller, J., 2007, Stadtökonomie, in: Bröcker, J., Fritsch, M. (Hrsg.), Regional- und Stadtökonomie.
- Möller, J., Promberger, M., Brücker, H., Gartner, H., Hirsland, A., Klinger, S., Rüb, F., Spitznagel, E., Walwei, U., Wübbecke, Ch., 2007, Wissenschaftlicher Diskurs: Konjunktur oder Hartz?, in: IAB-Forum, Nr. 2, 64-70.
- Möller, J., Walwei, U., 2007, Arbeitslose aktivieren, nicht alimentieren, in: Frankfurter Allgemeine Zeitung vom 9.10.2007.
- Möller, J., 2007, Methoden der empirischen Regionalanalyse, in: Bröcker, J., Fritsch, M. (Hrsg.), Regional- und Stadtökonomie.
- Litzel, N., Möller, J., 2006, Cluster im Raum Regensburg, in: Sedlmeier, A., Vossen, J. (Hrsg.), Stadatlas Regensburg, Regensburg: Friedrich Pustet, 112-113.
- Möller, J., 2006, Inequality and Economic Performance in Transition: Are There Some Lessons from German Re-Unification for the Ukraine? in: Handrich, L., Burakovsky, I., Betliy, O. (eds.), Labor Market Reforms and Economic Growth in Ukraine: Linkages and Policies, Aachen: Shaker-Verlag, 161-195.
- Möller, J., 2006, Ein zweiter Blick auf den Mindestlohn – Zur Bewertung der Arbeitsmarktpolitik der Großen Koalition aus wissenschaftlicher Sicht, in: ifo-Schnelldienst 7/2006, 17-20.
- Litzel, N., Möller, J., 2005, Informationssysteme als Rückgrat der regionalen Clusterförderung, in: KommunalPraxis – Zeitschrift für Verwaltung, Organisation und Recht, Ausgabe Bayern, 27. Jahrgang, April 2005 Nr. 4, 132-137.
- Möller, J., 2005, Die Entwicklung der Lohnspreizung in West- und Ostdeutschland, in: Bellmann, L., Hübler, O., Meyer, W., Stephan, G. (Hrsg.), Institutionen, Löhne und Beschäftigung, Beiträge zur Arbeitsmarkt- und Berufsforschung (BeitrAB 294), Nürnberg, 47-63.
- Möller, J., Litzel, N., 2005, Clusterpolitik auf solider Basis, in: Bayerisches Staatsministerium für Wirtschaft, Infrastruktur, Verkehr und Technologie (Hrsg.), Schriftenreihe zu den Rosenheimer Stadt-Umland-Gesprächen, 15-27.
- Möller, J., 2005, Raumökonomie, in: Akademie für Raumordnung und Landesplanung (Hrsg.): Handwörterbuch der Raumplanung.
- Salverda, W., Möller, J., Sollogoub, M., 2005, Retail Employment and Wage Rigidities, in: Marx, I., Salverda, W. (eds), Low-Wage Employment in Europe: Perspectives for Improvement, Leuven: ACCO, 41-54.

- Möller, J., 2004, Lohnkompression im Niedriglohnbereich: Eine Ursache für die unterschiedliche Beschäftigungsentwicklung in Deutschland und den USA? in: Fitzenberger, B., Smolny, W., Winker, P. (Hrsg.), Herausforderungen an den Wirtschaftsstandort Deutschland, ZEW-Wirtschaftsanalysen.
- Möller, J., 2001, Geldpolitischer Rigorismus und Arbeitsmarktinflexibilität – Überlegungen zu den nachfrageseitigen Ursachen des europäischen Beschäftigungsproblems, in: Franz, W., Hesse, H., Ramser, H.J., Stadler, M. (Hrsg.), Wirtschaftspolitische Herausforderungen an der Jahrhundertwende (Wirtschaftswissenschaftliches Seminar Ottobeuren, Bd. 30), Tübingen: Mohr Siebeck, 73-90.
- Möller, J., 2001, Regional Adjustment Dynamics, HWWA Discussion Paper 146.
- Beißinger, T., Büsse, O., Möller, J., 2000, Die Wechselbeziehung von Universität und Wirtschaft in einer dynamischen Region – Eine Untersuchung am Beispiel der Universität Regensburg, Die Rolle der Universitäten in der regionalen Wirtschaftsentwicklung, Rostocker Beiträge zur Regional- und Strukturforchung.
- Blien, U., Möller, J., Litzel, N., 2000, The Development of European Labour Markets, Scientific Contributions Presented at the Conference of the European Association of Labour Economists (EALE) in Regensburg, IAB topics 42.
- Beißinger, T., Möller, J., 1998, Wage Flexibility and Employment Performance: A Microdata Analysis of Different Age-Education Groups for Germany, Regensburger Diskussionsbeiträge Nr. 307.
- Möller, J., 1999, Worker's Skill Level and Information Technology, (Supplementary Paper to Falk, M., Seim, K.), in: Beiträge zur Arbeitsmarkt- und Berufsforschung (BeitrAB 229): Panelanalysen zur Lohnstruktur, Qualifikation und Beschäftigungsdynamik, Nürnberg, 117-120.
- Möller, J., 1998, Die Entwicklung der Lohnungleichheit in Deutschland, in: Forum der Bundesstatistik, 32, 169-193.
- Möller, J., 1998, Möglichkeiten und Grenzen der Beeinflussung der Arbeitsnachfrage in Deutschland, in: Kommission für Zukunftsfragen der Freistaaten Bayern und Sachsen (Hrsg.), Erwerbstätigkeit und Arbeitslosigkeit in Deutschland, Entwicklung, Ursachen und Maßnahmen, Bonn.
- Möller, J., 1998, Observations and Conjectures on the U.S. Employment Miracle (Comments on Alan B. Krueger, Jörn-Steffen Pischke), in: Stiftung Deutsch-Amerikanisches Akademisches Konzil (Hrsg.), Labor Markets in the USA and Germany, Drittes Öffentliches DAAK-Symposium, Bonn: Schriftenreihe des DAAK, 5.
- Beißinger, T., Büsse, O., Möller, J., 1997, Die Regensburger Absolventenbefragung, in: Möller, J., Oberhofer, W. (Hrsg.), Universität und Region, Studium-Struktur-Standort, Schriftenreihe der Universität Regensburg, Universitätsverlag Regensburg, Band 25, 15-26.
- Beißinger, T., Büsse, O., Möller, J., 1997, Herkunft und Verbleib von Absolventen der Universität Regensburg, in: Möller, J., Oberhofer, W. (Hrsg.), Universität und Region, Studium-Struktur-Standort, Schriftenreihe der Universität Regensburg, Universitätsverlag Regensburg, Band 25, 55-94.
- Beißinger, T., Büsse, O., Möller, J., 1997, Die Regensburger Unternehmensbefragung, in: Möller, J., Oberhofer, W. (Hrsg.), Universität und Region, Studium-Struktur-Standort, Schriftenreihe der Universität Regensburg, Universitätsverlag Regensburg, Band 25, 171-179.
- Möller, J., 1997, Strukturwandel in der Oberpfalz, in: Möller, J., Oberhofer, W. (Hrsg.), Universität und Region, Studium-Struktur-Standort, Schriftenreihe der Universität Regensburg, Universitätsverlag Regensburg, Band 25.
- Möller, J., 1996, Lohnhöhe und Beschäftigungsvolumen – Eine makroökonomische Betrachtung, in: Holzmann, R. (Hrsg.), Löhne und Beschäftigung – Konzeptuelle und empirische Untersuchungen für die BRD, Schriftenreihe des Europa-Instituts – Sektion Wirtschaftswissenschaften, Band 2, Baden-Baden: Nomos, 1996.
- Beißinger, T., Möller, J., 1995, Sektorale Preis- und Lohnbildung in der Bundesrepublik Deutschland, in: Gerlach, K., Schettkat, R. (Hrsg.), Determinanten der Lohnbildung, Berlin: Sigma.
- Bellmann, L., Möller, J., 1995, Der Wandel der interindustriellen und qualifikatorischen Lohnstruktur im Verarbeitenden Gewerbe, in: Franz, W., Steiner, V. (Hrsg.), Der westdeutsche Arbeitsmarkt im strukturellen Anpassungsprozeß, ZEW-Wirtschaftsanalysen, 3, Mannheim, 65-90.

- Möller, J., 1995, Empirische Analyse der Regionalentwicklung, in: Gahlen, B., Hesse, H., Ramser, H.J. (Hrsg.), Standort und Region (Wirtschaftswissenschaftliches Seminar Ottobeuren, Bd. 24), Tübingen: J.C.B. Mohr (Paul Siebeck), 197-230.
- Möller, J., 1995, Strukturwandel, Lohnstruktur und Arbeitslosigkeit, in: List-Forum, 25 (2), 142-166.
- Beißinger, T., Möller, J., 1994, Die Neue Investitionstheorie, in: WiSt - Wirtschaftswissenschaftliches Studium, 6, 270-275.
- Möller, J., 1994, Dezentrale versus zentrale Lohnbildung in Europa, Korreferat zu B. Fitzenberger und W. Franz, in: Gahlen, B., Hesse, H., Ramser, H.J. (Hrsg.), Europäische Integrationsprobleme aus wirtschaftswissenschaftlicher Sicht, Wirtschaftswissenschaftliches Seminar Ottobeuren, Band 23, 359-364.
- Möller, J., 1994, Ist der Arbeitsmarkt verknöchert? in: WSI-Mitteilungen, 6, 357-363.
- Möller, J., 1994, Ist die empirische Makroökonomik eine wissenschaftliche Illusion? (Kommentar zu Breitung, Haslinger, Heinemann), in: Ökonomie und Gesellschaft, 10: Die ökonomische Wissenschaft und ihr Betrieb, Frankfurt/Main, New York: Campus, 204-209.
- Möller, J., 1994, Regionale Hysterisis, in: König, H., Steiner, V. (Hrsg.), Arbeitsmarktdynamik und Unternehmensentwicklung in Ostdeutschland – Erfahrungen und Perspektiven des Transformationsprozesses, Baden-Baden: Nomos, 129-158.
- Möller, J., 1994, Sectoral Wage and Price Formation in German Manufacturing, in: Wage Econometrics and Modelling, International Conference, Aix-en-Provence, 28-29 April, eds. Applied Econometric Association, 382-388.
- Möller, J., 1993, Unvollkommene Kreditmärkte und Bautätigkeit, Korreferat zu U. Müller, in: Gahlen, B., Hesse, H., Ramser, H.J. (Hrsg.), Makroökonomik unvollkommener Märkte, Wirtschaftswissenschaftliches Seminar Ottobeuren, Band 22, 313-316.
- Möller, J., 1992, Lohnbildung und Beschäftigung – Neuere makroökonomische Evidenz, in: Mikro- und Makro-ökonomische Aspekte der Arbeitslosigkeit, Beiträge zur Arbeitsmarkt- und Berufsforschung (BeitrAB 165), Nürnberg, 113-132.
- Möller, J., 1992, Policy Implications of Hysterisis in Models of Unemployment and Inflation, Working Paper No. 1092, Department of Economics, University of Bergen.
- Möller, J., 1990, Lohnbildung und Beschäftigung im Insider-Outsider-Modell – Ein theoretisches Modell mit Hysterisis-Implikationen, in: Haller, M., Hauser, H., Zäch, R. (Hrsg.), Ergänzungen, Bern und Stuttgart: Paul Haupt, 447-455.
- König, P., Möller, J., 1989, Zinsparitätentheoreme, in: WiSt - Wirtschaftswissenschaftliches Studium, 8, 403-406.
- Möller, J., Wais, B., 1986, Öko-Soziale Steuerreformen, in: Beckenbach, F. (u.a) (Hrsg.) Perspektiven ökologischer Wirtschaftspolitik, Frankfurt/Main: Campus, 522-539.
- Möller, J., Wais, B., 1985, Ressourcenbesteuerung und Entlastung der Arbeit, in: Brun, R., Erwerb und Eigenarbeit – Dualwirtschaft in der Diskussion, Frankfurt/Main: Fischer, 108-124.
- Möller, J., Horn, G. A., 1984, Die Inselfarabel, in: WiSt - Wirtschaftswissenschaftliches Studium, 1, 27-29.
- Gerfin, H., Möller, J., 1980, Neue Makroökonomische Theorie – Wirtschaftspolitische Schlußfolgerungen und kritische Einschätzung, in: WiSt - Wirtschaftswissenschaftliches Studium, 5, 201-206.
- Gerfin, H., Möller, J., 1980, Neue Makroökonomische Theorie, in: WiSt – Wirtschaftswissenschaftliches Studium, 4, 153-160.